
 

 Consell de Salut de Ciutat Vella 
 
 

Data: 29 de novembre de 2022 

Lloc:  Seu del districte de Ciutat Vella 

Hora:  17:00  

Assistents: 

Presidenta:  

David Pequeño Gutiérrez (BCN en Comú) 

Consellers: 

Alba Segura Gomila (ERC), Jordi Callejo Moya  (ERC) i Tahir Rafi Khanum (Cs)  

Serveis, equipaments, tècnics o ponents:  

Direcció de Serveis de Salut de l'Ajuntament de Barcelona 

Consorci Sanitari de Barcelona 

SAP Litoral ICS 

EAP - CAP Gòtic 

EAP Raval Sud - CAP Drassanes 

EAP Raval Nord - CAP dr.Lluís Sayé 

EAP - CAP Casc Antic 

CAP Barceloneta 

Hospital del Mar - Peracamps 

INAD - Parc Salut Mar  

Direcció Serveis a les Persones i al Territori - Districte CV 

 

Assistents representants d’entitats: 

AV Casc Antic 

AV Barri Gòtic 

AV Xarxa Veïnal del Raval 

AV Raval 

Taula del Raval 

AVC Carrer de la Cera 

AV Barceloneta 

Fundació Tot Raval 

CUS, salut, consum i alimentació 

 

Acta de: 



 

Veïnat a títol individual:  

5 

Ordre del dia: 

1. Accessibilitat a l’atenció primària i especialitzada a Ciutat Vella 

2. Organització dels equips d’atenció primària 

3. Punt Informatiu 

Desenvolupament de la sessió: 
 

El conseller Andrés Pérez s’acomiada com a conseller de salut del districte, des del mes d’octubre el  
conseller de Salut de Ciutat Vella és el conseller David Pequeño Gutiérrez. Els consellers donen la 
benvinguda al Consell i presenten l’ordre del dia.  

1. Accessibilitat a l’atenció primària i especialitzada a Ciutat Vella  

La Marta Cabanas, directora de l’àrea litoral mar del Consorci Sanitari de Barcelona, ens presenta 
diferents informacions relacionades amb l’accessibilitat a l’atenció primària i especialitzada del districte. 
S’adjunta la presentació.  

Abans de presentar les dades vol recordar que l’accessibilitat a un centre d’atenció primària hi és 
sempre, sovint és complicat contactar-hi per telèfon però si hi anem presencialment sempre se’ns 
atendrà per urgències si és necessari. Cal diferenciar l’atenció espontània de la programada. Les dades 
que es presenten són d’accessibilitat programada, tant presencial com telefònica. D’entre les dades 
destaquen per exemple que l’octubre del 2022 s’ha incrementat un 9,5% l’atenció presencial a la 
medicina de família respecte l’octubre del 2021. L’accessibilitat presencial a 10 dies amb la referent 
d’infermeria i pediatria és notable o excel·lent en tots els equips de Ciutat Vella. 

Referent a l’accessibilitat a l’atenció especialitzada, es recorda que es poden consultar les llistes 
d’espera sanitària al web: https://catsalut.gencat.cat/ca/coneix-catsalut/acces-sistema-salut/llistes-
espera/ 

A l’Hospital del Mar, hospital de referència del districte, s’han realitzat aquest 2022 més de 15.000 
intervencions, recuperant les xifres del 2022. Es presenten les dades de la mitjana de dies d’espera així 
com el número de pacients en llista d’espera en diferents intervencions quirúrgics. També es presenten 
les dades de les llistes d’espera de proves diagnòstiques i consultes externes.  

Finalment es comparteixen les dades de primeres visites i successives d’accessibilitat a les especialitats 
als diferents CAPs del districte. L’objectiu territorial de la nostra àrea per les especialitats és de 45 dies 
per una primera visita no urgent, per sota del que marca la llei que són 90 dies.   

2. Organització dels equips d’atenció primària  

La Marta Cabanas presenta algunes de les dades més importants del Pla d’enfortiment i transformació 
de l’Atenció primària i comunitària. S’adjunta presentació.  



 

Explica els nous rols professionals vinculats als equips d’atenció primària com són els i les referents de 
benestar emocional i comunitari (s’ha incorporat un a cada EAP), higienistes bucodentals, nutricionistes 
i fisioterapeutes.  

3. Punt Informatiu  

 Actualització de l’estat dels equipaments de salut 
 
La Marta Cabanas i en Davide Malmusi, director de salut  de l’Ajuntament de Barcelona, ens presenta 
breument un resum de la situació dels diferents centres d’atenció primària, que ha variat poc respecte el 
darrer consell de salut. S’adjunta presentació.  
 
En relació al CAP Casc Antic, s’està negociant amb el Departament de Justícia un possible 
emplaçament al solar de jutjats. 
 
Del CAP Gòtic, es manté el calendari previst sobre el futur emplaçament a plaça Pi i Sunyer. S’està 
treballant en l’ampliació del mòduls actuals per poder ampliar en 6 consultes més.  
 
Del CAP Raval Nord s’està redactant el projecte executiu i es preveu començar les obres a finals del 
2023 o principis del 2024. 

Sobre el CAP Barceloneta s’estan valorant les propostes d’emplaçament identificades i analitzat la 
viabilitat. En relació al CAP Drassanes s’està estudiant com podria créixer volumètricament l’edifici 
incrementant les plantes per guanyar metres quadrats a cadascuna. 

Finalment, l’Hospital del Mar ha iniciat la segona fase de les obres. Inclourà 75 llits més, es preveu 
acabar les obres a finals del 2023. 

 
 Consell participatiu del CAP de la Barceloneta  

 
En Davide Malmusi explica que al districte ja ha començat el consell de participació del CAP de la 
Barceloneta.  Es tracta d’un espai directe de trobada dels veïns i veïnes amb el CAP amb l’objectiu de 
tenir un espai de coneixement, seguiment i intercanvi sobre la salut al barri i el funcionament del CAP. 
 

 Actualització acord soroll 
 
El Consell de Salut del 15 de novembre del 2021 es va tractar el tema del Soroll i la Salut, es va 
presentar l’estudi sobre soroll ambiental i salut realitzat per l’Agència de Salut Pública de Barcelona 
(ASPB) i diferents actuacions i mesures en relació al soroll impulsades al districte els darrers anys. A 
més diferents associacions veïnals van presentar un manifest sota el títol “El soroll a Ciutat Vella ens 
destrossa la Salut”, que podeu consultar aquí:  
https://ajuntament.barcelona.cat/ciutatvella/sites/default/files/plenari/actes/acta_consell_salut_151121.p
df 
 
A partir de les mesures i accions presentades fa un any al Consell de Salut i de l’acord derivat del 
manifest, el conseller David Pequeño, fa un breu retorn al Consell de noves mesures implementades al 
districte en relació al soroll. En destaca, entre d’altres: 

- la modificació del Pla d’Usos que implica la limitació de diversos comerços que tenen un alt 
impacte a la via pública. 

- S’ha posat en marxa el decret de reducció d’horaris dels establiments alimentaris de menys de 
150 metres quadrats que en algunes zones han de tancar a les 22 hores, prohibint-los, així, que 
restin oberts tota la nit. Properament entrarà en vigor la que implica la limitació horària de 



 

terrasses bars i restaurants a diversos carrers i places, en aquesta primera fase, als barris del 
Gòtic i el Raval.  

- Continua el Pla d’Inspeccions, que durant l’estiu ha obert 405 procediments sancionades per 
incompliments de l’Ordenança de terrasses,. 

- S’ha ampliat l’horari, de 22 hores a 8 hores, de la prohibició de circular amb monopatins a la 
plaça dels Àngels i els seus entorns: ronda St. Antoni, C/Tallers, Ramelleres, Pintor Fortuny i 
Joaquin Costa. Actualment s’està fent la campanya informativa.   

 
 Mapa d’actius de Salut 

 
En Davide Malmusi presenta breument el recurs del Mapa d’Actius de Barcelona, que es pot consultar a 
https://mapadactius.barcelona/  
 
El Mapa d’Actius és una eina on es poden trobar activitats i recursos per millorar la salut, el benestar i 
les cures de les persones. És una eina coŀlaborativa, que construïm entre organitzacions de la ciutat; 
tothom contribueix a compartir les activitats i recursos que desenvolupa. Es comparteix la presentació 
per poder ampliar-ne la informació.  

4. Torn obert de paraula 

S’obre un torn de preguntes.  

Preguntes i respostes de l’ordre del dia: 
 

1. Accessibilitat a l’atenció primària i especialitzada a Ciutat Vella  

Pregunta Resposta  

AV Casc Antic: les dades que es presenten 
d’accessibilitat són mitjanes? Això vol dir que 
algunes queixes es deuen relacionar amb 
pacients que tenen esperes molt més elevades. 

Marta Cabanas (MC): les dades que es recullen és la 
probabilitat de tenir una visita presencial amb el teu 
professional assignat en els 10 dies posteriors a la demanda.  

Veïna: Hi ha dades del seguiment de salut 
mental? 

MC: avui no s’han portat les dades dels serveis d’atenció en 
salut mental, es poden presentar en un proper consell.  

EAP Gòtic: la població atesa no assignada 
implica recursos que ningú no reconeix i impacta 
a la població que no es beneficia dels 
professionals que li pertocarien. 

EAP Casc Antic, Raval Nord, Drassanes: aquest 
problema implica a tots els CAPs del districte. 
Parlem de persones que no es volen 
empadronar, beneficiaris de la Targeta Sanitària 
Europea, turistes,... S’està arribant a assignar 
més d’un metge per torn a aquesta població que 
no tenim reconeguda. 

MC: El Catsalut cada any redistribueix els recursos segons la 
població assignada i ha reconegut l’increment de la població 
incrementant els recursos assignats a l’àrea Litoral Mar.  

Alhora som conscients que atenem una població no 
assignada, que s’atenen mentre no està empadronada i no 
es rep una assignació concreta per aquests pacients.  

AV Casc Antic: el que es veu és que falten 
recursos a la primària, si els recursos ja són de 
per si escassos s’ha de solucionar que hi hagi 
recursos proporcionats a la població efectivament 
atesa. 

AV Casc Antic: les dades de les llistes d’espera 
no reflecteixen el temps que cal esperar fins que 

MC: proporcionarem el web on hi ha aquesta informació i 



 

s’entra a la llista d’espera. Cal agilitzar els 
terminis.  

On es pot trobar aquesta informació que s’ha 
presentat? 

facilitarem com sempre la documentació del Consell de Salut. 

AV Raval: si les cites pels especialistes tenen 
tanta demora aconseguirem col·lapsar les 
urgències. 

MC: és important treballar per informar correctament de l’ús 
dels serveis d’urgència, ser conscients que la majoria de 
vegades el més efectiu és esperar visita amb el seu metge 
de família i recordar l’ús del CUAPs.  

 

2. Organització dels equips d’atenció primària  

 

Pregunta Resposta  

EAP Gòtic: Perquè no s’incorpora temporalment 
higiniesta a Gòtic? 

ICS: s’incorporarà un/a higienista al Gòtic abans d’acabar 
l’any. 

Veïna: quina dotació pressupostària per atenció 
primària hi ha per els pressupostos per aquest 
any i els proper 

MC: No hem portat preparada la informació dels 
pressupostos però pel Pla d’Enfortiment hi ha un pressupost 
de 20 milions d’euros i el pressupost anual per l’atenció 
primària de Barcelona és de 250 milions d’euros, sense tenir 
en compte els increments de sou dels professionals. 

Xarxa Veïnal Raval: En relació als nous rols 
professionals que s’han incorporat a l’atenció 
primària, ens podríeu recordar quins hi ha ja als 
equips? I m’agradaria conèixer com funcionen els 
grups organitzats pels RBECs.  

MC: Al CAP del Raval sud ja hi ha una fisioterapeuta, a la 
resta de CAPs al 2023. Serà per activitat grupal.  

Els RBECs ja estan activitats fa mesos a tots els CAPs i 
desenvolupen activitats preventives i de promoció per al 
benestar emocional de la comunitat. La derivació als grups 
és generalment des dels professionals del CAP o d’altres 
entitats del territori.  

AV Casc Antic: estàvem reivindicant més 
recursos per l’Atenció Primària (AP) però no 
tenim clar que aquestes figures siguin realment 
un reforç per l’AP. D’altra banda, tenint en 
compte els problemes d’espais, on es col·loquen 
totes aquestes figures noves? 

MC: hi ha una gran dificultat de trobar metges i infermeres 
per l’atenció primària, està costant molt trobar professionals 
per contractar. El sistema ha buscat com alliberar aquests 
professionals nuclears buscant quines tasques poden fer 
altres professionals per preservar-los.  

 

3. Punt Informatiu  

Pregunta Resposta  

AV Casc Antic: tots els CAPs dels que es parla 
són CAPs dels que fa anys que cal trobar un 
emplaçament i cada any estem igual. No s’entén 
que després de tants anys reivindicant això 
estiguem en aquesta situació.  

Davide Malmusi (DM): en tots els casos s’està treballant i 
avançant sobre els terminis marcats. Esperem tenir solucions 
més clares en els propers mesos, els processos són lents i 
ha estat difícil trobar els espais i les possibles solucions per 
cadascun dels CAPs.  

EAP Gòtic: quan es signarà el conveni de cessió 
de Pi i Sunyer? I es podrien escurçar els terminis 
del CAP Gòtic? 

MC: el conveni s’està treballant en aquests moments, encara 
hi ha temps per signar-lo.  

DM: s’està molt a sobre del calendari per assegurar el seu 
compliment. En aquests moments s’està complint amb els 



 

terminis marcats, però no es preveu poder escurçar-los.  

AV Casc Antic: perquè només hi ha prohibició 
dels skates a la nit a plaça dels Àngels i rodalies? 
Hauria de poder ampliar-se a altres espais de 
Ciutat Vella.  

David Pequeño: l’Ajuntament no pot regular quin tipus de 
vehicles circulen, el que si que es pot fer és amb molta cura 
poder regular amb sonometries, visualitzacions, etc alguns 
aspectes concrets.  

Xarxa veïnal del Raval: tot i el decret s’ha 
d’aguantar molt soroll dels skates, s’hauria de 
pensar en una campanya més punitiva del 
compliment del decret.  

 

 

Preguntes i respostes del torn obert de paraules: 
Pregunta Resposta  

Veïna: aquest espai de participació és molt 
complicat de seguir per persones que no són 
especialistes en salut.  

Av Gòtic / Vicepresidència del Consell: el consell s’intenta i 
es treballa perquè participi veïnatge, però cada consell tracta 
el tema específic que pertoca i que es treballa i es decideix 
conjuntament entre les entitats i les administracions.  

 

 

Resum d’acords: 

 

Annex:  

 


